
Reikalaujama stabdyti želdynų naikinimą

Grupė miesto Tarybos narių kreipėsi į miesto merą Rytį Mykolą Račkauską reikalaudami
sustabdyti želdynų naikinimą.

“Lietuvos ir ES ekonomikoms sukūrus  didžiules finansines galimybes atnaujinti didžiuosius
Lietuvos miestus ir mūsų Panevėžį, nuoširdžiai tikėjomės, jog miesto atnaujinimo projektai
atitiks šiuolaikinės visuomenės lūkestį – išsaugoti miesto medžius, teikiančius pavėsį
žmonėms, prieglobstį paukščiams ir  daugybę metų kūrusius  Žaliojo Panevėžio įvaizdį. 
Deja,  daugelį  projektų lydėjo ir tebelydi nemotyvuoti medžių ir kitų želdynų kirtimai,
keičiant juos plynomis aikštėmis arba savo brandą ir naudingumą tik po daugybės metų
pasieksiančiais, brangios priežiūros reikalaujančiais  ne mūsų platumų augalais.  Medžiai
pasmerkiami dėl estetinių ambicijų, neieškoma arboristinių sprendimų, į neigiamą
bendruomenės reakciją reaguojama vangiai arba visai nereaguojama.

Iš Panevėžio mieste esančių 46 želdynų savivaldybės  apskaitoje 2020 m. pradžioje buvo
užregistruota tik 19. Miesto želdynų inventorizavimas savivaldybės lygiu neatliktas praėjus
10 metų po paskutinio inventorizavimo 2008 metais taip, kaip to reikalauja  Želdynų ir
želdinių inventorizavimo ir apskaitos taisyklės. 2016–2019 m. laikotarpiu Savivaldybės
biudžeto gaunamos pajamos nuosekliai didėjo, todėl lėšų  šiam svarbiam darbui atlikti
niekada netrūko. Trūko noro, o pagal užmojus kirsti medžius įžvelgtinas net ir galimas
žmonių meilės žaliajam miesto rūbui ignoravimas, nes vieši duomenys užtikrintų  didesnę
želdynų apsaugą.

Medžiai nėra kliūtis, medžiai yra  mūsų didžiausia  apsauga nuo klimato kaitos poveikio.
Tikrasis architektų ir projektuotojų profesionalumas yra ne savo vizijų išdėstymas iškirstame
plote, o jų pritaikymas prie per daugybę metų su miestiečiais augusių miesto medžių.

Deja, Senvagės atnaujinimo projekte, su kurio žaliaisiais sprendiniais viešinimo metu 
nebuvo tinkamai supažindinta,  planuojama tęsti liūdna miesto medžių naikinimo tradicija. 
 Savivaldybės tinklapyje nebuvo paskelbta informacija apie planuojamus iškirsti medžius,
Senvagės priešprojektinių sprendinių grafiniame pristatyme nebuvo nei žodžio apie
kirtimus, kai kuriuose dokumentuose buvo minimas ,,praretinimas‘‘. Daugelį miestiečių,
pamačiusių  paviešintą techninio projekto brėžinį, kur Senvagės pietvakarinis šlaitas 
raudonuoja nuo pažymėtų iškirsti želdinių, ištiko šokas. Planuojama Senvagėje nukirsti 263.
Ties istoriniu buvusio Konservų  fabriko pastatu medžių nelieka visiškai. Nemanome, jog
vaizdas į ošiančius medžius būsimiems šio ir kitų pastatų gyventojams  būtų daug blogesnis,
nei vaizdas į Senvagę, ir dėl jo paaukoti tiek medžių negalima. Dar daugiau – iškirstame
šlaite projektuojamas pėsčiųjų ir dviračių takas, kuriame bus nesaugu, nebus garantijų, kad



Reikalaujama stabdyti želdynų naikinimą

pėstieji bus apsaugoti nuo nuokalne įsibėgėjusių dviratininkų.

Reikalaujame nedelsiant peržiūrėti Senvagės atnaujinimo projektą ir jį paviešinti;  užtikrinti,
kad augantys   ant Senvagės šlaitų želdiniai būtų išsaugoti.”- rašoma vakar išplatintame
pareiškime. Pareiškimą pasirašė opozicijos lyderė Gema Umbrasienė, Tarybos nariai Mantas
Leliukas ir Maurikijus Grėbliūnas.


